

朝陽科技大學 094學年度第2學期教學大綱  
Introduction to Linguistics II 語言學概論(二)

|        |  |                    |  |
|--------|--|--------------------|--|
| 當期課號   | 3364   | Course Number      | 3364   |
| 授課教師   | 蕭景峻  | Instructor         | HSIAO,CHING CHUN   |
| 中文課名   | 語言學概論(二)   | Course Name        | Introduction to Linguistics II   |
| 開課單位   | 應用外語系(二進)三A  | Department         |  |
| 修習別    | 選修   | Required/Elective  | Elective   |
| 學分數    | 2  | Credits            | 2  |
| 課程目標   | <p>本課程為現代語言學的導論課程。旨在使學生了解並運用現代語言學的理论與研究方法。本學期研究領域包括: 1) 語言習得; 2) 語言處理; 3) 社會語言學; 4) 歷史語言學; 5) 書寫系統。課程結束後, 學生已具備語言學各次領域的知識, 可修習其他語言學相關的進階課程。</p>  | Objectives         | <p>This introductory course provides an overview of Linguistics. It introduces principles and methods professional linguists employ in exploring human language. It is designed to be a first course in linguistics, meaning that no prior knowledge of it is assumed. The second semester course covers topics such as: 1) language acquisition, 2) language processing, 3) sociolinguistics, 4) historical linguistics, and 5) writing systems. The students will be equipped with sufficient knowledge for advanced and specialized courses in both linguistics and other fields that require knowledge in linguistics.</p> |
| 教材     | <p>二, 指定用書(Text Books)<br/>(*Tentative) An Introduction to English Language (2nd ed.), by Koenraad Kuiper and W. Scott Allan (ISBN: 0333984641)</p> <p>三, 參考書籍(References)<br/>Contemporary Linguistics. An Introduction, (eds.) by William O'Grady, Michael Dobrovolsky and Francis Katamba (ISBN:0582246911)<br/>Language: Its structure and use, by Edward Finegan (ISBN:0838407943)<br/>An Introduction to Language, by Victoria Fromkin, Robert Rodman (ISBN:0030065321)<br/>黃宣範譯: 語言學新引 An Introduction to Language, 7th ed. (文鶴)<br/>謝國平著: 語言學概論 (三民)</p> | Teaching Materials |  |
| 成績評量方式 | <p>六, 成績考核(Evaluation)<br/>學期成績是以期中報告和期末報告成績(50%)加上平時成績(50%)來計算。「平時成績」包含習作品質、課堂表現、問題探討的能力, 酌以參考平時出席情況等。</p>  | Grading            | <p>Attendance and participation – 20%<br/>Assignments, Quizzes – 20%<br/>Online activities – 10%<br/>Midterm exam – 10%<br/>Final exam – 40%</p>   |
| 教師網頁   | -  |                    |  |
| 教學內容   | <p>一, 課程說明(Course Description)<br/>This introductory course is designed for students who have never heard of Linguistics, but who need to know what does it mean to human beings. All the core topics of linguistics are covered, including ancient language history, phonetics, phonology, morphology, syntax, semantics, historical linguistics and the genetic and typological classification of the languages of the world. At the end of it, it is hoped that students will not only</p>  | Syllabus           | <p>五, 課程進度(Syllabus)<br/>Temporary Schedule:<br/>Week 1-2 Orientation, Unit 1, assignment 1<br/>Week 3 Unit 1; online activity<br/>Week 4-6 Unit 1-2; assignment 2<br/>Week 7 Unit 2; online activity<br/>Week 9 Mid-term exam<br/>Week 08-13 Unit 2; online activity<br/>Week 14-15 Unit 3; assignment 3<br/>Week 16 Unit 3; online activity<br/>Week 17 Unit 3; assignment 4<br/>Week 18 Final Exam Week</p>   |

|             |   |                 |  |
|-------------|---|-----------------|--|
| <p>教學內容</p> | <p>know what Linguistics do and why, they might also feel like knowing more about some of the special topics that have interested them.</p> <p>語言學是認識研究自然語言的專業人文科學，視分析角度而有不同的面向，如語音學、音韻學、構詞學、句法學、語意學、語用學、歷史語言學、心理語言學、社會語言學、電腦語言學以及文化語言學等等眾多重要的學門領域。本課程提供語言分析所需的入門知識，希望能激發學員對語言研究進一步探討的興趣。</p> | <p>Syllabus</p> | <p>(The specific nature of assignments will be discussed in the first week of classes)</p> <p>Note: these assignments may change depending on the needs and interests of students.</p> |
|-------------|---|-----------------|--|

尊重智慧財產權，請勿非法影印。